
   محمد امين نوروزي
»نق��د محتوايي« بهتر اس��ت ي��ا »نقد 
فرمي«؟ قبل از پاس��خ به اين سؤال بهتر 
اس��ت بگوييم نقد محتوايي و نقد فرمي 
هركدام چه هس��تند؟ نق��د محتوايي به 
اين مي پردازد كه فيلم »چه مي گويد؟« 
و نقد فرمي به اين مي  پردازد كه »چگونه 
مي گويد؟« شايد اسم ديگر نقد فرمي را 
بتوان نقد فني يا نقد ساختاري و تكنيكي 
گذاش��ت. تكليف مان با نق��د محتوايي 
مشخص ش��د. حرف از بررسي و ارزيابي 
محتوا و مضموني كه فيلمساز مي خواهد 
از آن صحبت كند كاملًا مش��خص است. 
اما به نظر فهم نقد فرمي كمي پيچيده تر و 
دشوار است. چرا؟ براي ارزيابي چگونگي 
در بخش فني و س��اختاري كه در نهايت 
فرم فيلم را تشكيل مي دهد بايد آيتم هاي 

مختلف و متنوعي را مد نظر قرار داد. 
چ��ه چيزهايي فرم ي��ا س��اختمان فني و 
تكنيكي يك فيلم س��ينمايي را تش��كيل 
مي دهند؟ فيملنامه )داستان، شخصيت، 
ديالوگ، تعليق و...( دكوپاژ، ميزانس��ن )به 
عنوان دو وظيفه اصلي كارگردان(، تصوير، 
نور، ص��دا، بازيگر، طراح صحن��ه و لباس، 
موس��يقي، گريم، تدوين. تقريباً اين موارد 
آيتم هاي اصلي تش��كيل دهنده س��اختار 
فني يك اثر سينمايي هستند كه با هدايت 
و مديريت كارگ��ردان به عنوان رهبر گروه 
تركيب و چينش درستي براي رسيدن به 
يك فرم درست و دقيق سينمايي است. حال 
كسي كه مي خواهد منتقد فني فيلم باشد 
و به ارزيابي اثري مثب��ت يا منفي بپردازد، 

آيتم هاي بالا را مد نظر قرار مي دهد. 
در اين ميان به نظر مي رسد تنها كارگردانان 
مي توانند منتقدان فني خوبي باشند چراكه 
دانش لازم ب��راي بكارگيري تخصص هاي 
مختلف را دارا هستند و مي دانند هركدام 
چگونه كنار همديگر قرار بگيرند، اثر هنري 
را تشكيل مي دهند. در واقع منتقد بايد به 
اندازه يك كارگردان دانش فني مناس��ب 
داشته باشد و ش��ايد فقط قدرت مديريت 
ن��دارد وگرنه حتم��اً كارگردان مي ش��د. 
اما يك كارگ��ردان ه��م نمي تواند منتقد 
فني تمام عيار باش��د چراكه او هم دانش و 
تخصصي در همه عناصر تشكيل دهنده يك 
فيلم را ندارد و صرفاً با گفت وگو و راهبري 
س��عي مي كند كه متخصصان ديگر را به 
ذهنيت خود رهنمون كند تا آن چيزي كه 

مد نظر كارگردان است پياده شود. 
براي منتقدان فرمي آنچه گفته مي ش��ود، 
مهم نيس��ت، مهم چگونگي بيان است كه 
مي بايست مبتني بر عناصر زيبايي شناسي 
سينما به صورت درست و دقيق باشد. حال آيا 

منتقدان فرمي براي نقد فيلم تمامي آيتم هاي 
گفته شده را به طور دقيق و كارشناسي مد 
نظر قرار مي دهند؟ پاسخ قطعاً منفي است. 
فارغ از اينك��ه اكثريت مدعي��ان نقد فرمي 
نيز مباحث محتواي��ي درباره فيل��م انجام 
مي دهند، معمولاً با قضاوت هاي كلي به سراغ 
اثر مي روند، شايد مثلًا در مورد كارگرداني يا 
تدوين اظهار نظر كنند، اما هيچ كدام جنبه 
اس��تدلالي و مصداقي جزئي ملموس پيدا 
نمي كند. اين قضاوت هاي كلي مي تواند به 
تعداد كارشناسان مختلف و متعدد و متضاد 
باشد چراكه معيار و س��نجه هاي يكساني 

براي مواجهه با فيلم وجود ندارد. 
  نقد فرمي براي منتقدين پر مدعاست!

همواره اين منتقدين خود را پس عبارت هاي 
كل��ي و مهمل و غيرقابل س��نجش پنهان 
مي كنند. غالباً نقد فرم��ي براي منتقدين 
پر ادعا و كم بازده اس��ت، ك��ه حتي در يك 
زمينه خ��اص س��ينما مث��ل فيلمنامه يا 
كارگرداني تخصص ندارند اما مي خواهند 
كليت عناصر  فرم سينما را با حرف هاي كلي 
و گنگ نقد  كنند. بازي ك��ردن با كلمات، 
ادبيات سركاري به دور از استدلال و مصداق. 
س��نجش با عناصر زيبايي شناسي و فني 

سينما در نقد آنها يافت نمي شود. 
آفت نقد فني و فرمي س��ينما قضاوت هاي 
كلي به دور از استدلال است. عبارات كلي و 
مهملي كه قابل اثبات يا رد نيستند، نقد فرمي 
و تكنيكي محسوب نمي شوند، چراكه وقتي 
صحبت از تكنيك و فن شد بايد نظري دقيق 
و قابل ارزيابي باش��د. به ق��ول ابطال گرايان 
در فلسفه علم كه معتقدند نظريه اي علمي  
اس��ت كه قابل ابطال باش��د. در نقد فرمي 
هم عبارت هايي كه قابل سنجش و ارزيابي 
دقيق و جزئي هس��تند كه قابل رد شدن يا 
تأييد شدن باش��ند، ارزش فني دارند وگرنه 
با قضاوت هاي كل��ي و حرف هاي كلي كه به 
س��راغ نقد هر فيلمي مي توان رفت و بدون 
شك براي سازندگان اثر ارزش چنداني ندارند 

چراكه چيزي به آنها اضافه نمي كند. 
نقد فيلمنام��ه يا نق��د كارگرداني يك فيلم 
به تنهايي ايرادي ندارد. ايراد اينجاس��ت كه 
صرفاً نقد فيلمنامه يا كارگرداني را نقد فني يا 
فرمي بيان كنند در حالي كه از ديگر اجزاي 
متشكل فرم سينمايي غافل شده اند و درعين 
حال مدعي اند اجزاي فرم سينما را نبايد جدا 
از يكديگر ديد. محت��وي را نبايد از فرم جدا 
كرد. حال وقتي كه فرم س��ينما را تكه تكه 
مي كنند و صرفاً در مورد بخشي از آن صحبت 
مي كنند، به راحتي مي توان در مورد محتواي 
آن نيز صحبت كرد چراكه محتوا نخ تسبيحي 
است كه دانه هاي مختلف يك فرم سينمايي 
را به همديگر متصل مي كنند. نقد فرمي كه 

صرفاً ب��ه تحليل فيلمنامه ي��ا كارگرداني يا 
تدوين اثر مي پردازد فيلم را تكه تكه مي كند، 
نقد محتوايي نتيجه و ثمره ف��رم فيلم را از 
دريچه معنا كه هويت بخش اجزاي مختلف 

فرمي فيلم است، بررسي مي كند. 
   محتوا شكل دهنده فرم سينمايي

يك فيلمنامه اي را به دو كارگردان صاحب 
سبك براي توليد بدهيم، فرم و جهان ديداري 
مخصوص به خود هر فيلم را پيدا مي كند و 
ممكن است هر دو فيلم در نهايت خيلي خوب 
باشند. اما فرم آنها قطعاً متفاوت خواهد بود، 
با اينكه هركدام از آنها قدرت فني و تكنيكي 
را دارا هس��تند، هركدام مبتني بر بينش و 
معنايي ذهني خود به خلق فيلمنامه خواهند 
رفت، لذا تكنيك و عناصر زيبايي شناس��ي 
س��ينما نيز ب��از در خدمت معن��اي ذهني 
كارگردان است و يك س��ري اصول و قواعد 
س��ينمايي كارگردان را مجبور نمي كند كه 
اثري ش��بيه يكديگر بس��ازند. منتقد نيز از 
اين رويك��رد خلاصي ندارد. ل��ذا منتقداني 
كه باز مدعي اين هستند كه اصلًا به محتوا 
كاري ندارند و صرفاً به فرم و چگونگي بيان 
يك اثر س��ينمايي مي پردازند، غافل از اين 
هستند كه ارزيابي و نقد فني و تكنيكي آنها 
در مواجهه با فيلم، مبتني بر پيش فرض هاي 
ارزشي و معنايي اس��ت كه در ذهن دارند و 
با آن پيش فرض ها جه��ان پيرامون خود را 
درك مي كنند. منتقد محتوايي مدعي اين 
نيست كه عناصر زيبايي شناسي يا دقت ها 
و ظرايفي مختلفي كه تش��كيل دهنده فرم 
سينما هس��تند را كامل مي شناسد و حال 
اجازه نقد دارد، براي او عنصر اصلي و سلول 
بنيادين فيلم مهم است. معنا و محتوايي كه 
باعث شده است چنين فيلمي شكل بگيرد. 
حتي براي عوامل فني فيلم نيز معنا و محتوا 
بيش از هرچيز مهم اس��ت. محتوا و رويكرد 
معنايي فيلم است كه به آنها انگيزه و شوق 
مي دهد كه آن كار را انجام بدهند يا ندهند. 
وقتي كه يك فيلمنامه به جهت تكنيكي و 
فني در اوج دقت و ظرافت باشد، اما معناي 
جديد و جذابي نداش��ته باشد، عوامل فني، 
رغبت چندان��ي براي ش��ركت در توليد آن 

ندارند مگر اينكه بي پول باشند. 
  پيش فرض داشتن  در نقد محتوايي

شايد ايراد گرفته شود كه؛ كسي كه نظر به 
محتواي فيلم دارد در مورد محتوايي صحبت 
مي كند كه تبديل به فرم س��ينمايي نشده 
است و چيزي كه هنوز تبديل به فرم نشده 
است ارزش صحبت كردن ندارد. اگر منظور 
اين س��خن فيلم هايي است كه حداقل هاي 
بيان تصويري و زيبايي شناسي را ندارد، حرف 
درستي است اما اگر سخن بر اثر فيلم هايي 
است كه به خاطر نگرش ها و سطح بينش هاي 

فرمي و محتوايي مورد مناقشه و مجادله قرار 
مي گيرد، اين سخن همان اندازه بي اهميت 
است كه شخصي ديگر همان فيلم را خوب و 

داراي كاركرد مي داند. 
هر دو مدعي بايد استدلال و بحث كنند. اگر 
كس��ي فيلم را واجد اين ارزش مي داند كه 
در مورد محتوا و پيامي كه فيلم دارد سخن 
بگويد پس نس��بتي تأثيرگذار با فيلم برقرار 
كرده است. البته اين نسبت در افراد با سطح 
س��وادها و نگرش ها و دغدغه ها و انگيزه ها 
كاملًا متفاوت اس��ت. لذا با قطعيت مي توان 
گفت كه در عالم هنر و سينما در يك نسبيت 
غوطه ور هس��تيم كه نمي توانيم حكم كلي 
و قطعي صادر كنيم. اصلًا آن كه در س��ينما 
حكم كلي و قطعي صادر مي كند نتوانس��ته 
شناخت درست و عميقي با عالم هنر و سينما 

برقرار كند. 
پيش فرض داش��تن در نقد محتوايي يكي 
ديگر از ايراداتي است كه به اينگونه نقد وارد 
مي كنند. درحالي كه مي توان سؤال كرد كه 
اساساً انسان در چه كاري در امور زندگي ا ش 
بدون پيش فرض و ذهنيت اس��ت؟ ممكن 
اس��ت عده اي فيلم اخراجي ها يا لانتوري را 
يك فيلم سطحي و بي اهميت و ژورناليستي 
چه در ساختار و چه در محتوا بدانند كه هيچ 
كاركرد و تأثيرگ��ذاري روي مخاطب ندارد 
اما عده اي ديگر درگير فيلم ش��ده باشند و 
در مورد ارزش ها و پيام هاي فيلم با همديگر 
صحبت بكنند. از اين تناقض ه��ا نبايد فرار 
كرد يا يك طرف را برگزي��د و طرف ديگر را 
حذف كرد. سينما و اثر سينمايي موفق هر دو 
طيف را خواهد داشت و اين هم به آن دليل 
است كه تمامي مخاطبين سينما مبتني بر 
پيش فرض هاي ارزش هاي اخلاقي، اعتقادي، 
فرهنگي، اجتماعي، سياسي فيلم مي بينند 
و محتوا و معنا در درجه اول برايش��ان مهم 
است. هرچقدر محتواي فيلم همسو با باورها 
و دغدغه ها و مس��ئله هاي آنها باشد با فيلم 
ارتباط بي واسطه تر و هرقدر از آنها دور باشد، 
ارتباط سرد و سخت تري خواهند گرفت. لذا 
در سينما پيش فرض هاي معرفتي و سليقه اي 
بيش از هرچيز در موفقيت فيلم تعيين كننده 
است. با مطالعه كتاب  »رويكردهاي انتقادي 
در مطالعات فيلم« و كت��اب »نظريه فيلم« 
مي توان به انبوه��ي از نحله ه��اي فكري و 
انديش��ه اي بر مي خوريم كه هركدام مبتني 
ب��ر پيش فرض ها و گفتمان فك��ري خود به 

مواجهه با سينما مي پردازند. 
پاسخ به سؤال »نقد محتوايي« بهتر است يا 
»نقد فرمي؟« مشروط است. نقد محتوايي 
باب گفت و گو در مورد فيلم را در مخاطب 
عام و خاص ب��از مي كند. اي��ن نظرات به 
معناي نفي نقد فرمي نيست، اگر نقد فرمي 
دقيق و درست باشد در نهايت باب گفت وگو 
را بين متخصصين سينما و اهل تكنيك باز 
خواهد كرد، كه آن هم جاي خود بس��يار 
كارآمد است. اما در س��ينماي ايران بلكه 
در س��ينماي دنيا بيشتر منتقدين سينما 
حتي آنهايي كه مدعي نق��د فني و فرمي 
هس��تند، در مورد محتواي فيلم صحبت 
مي كنند. ام��ا در ايران به گون��ه اي با نقد 
محتوايي برخورد مي شود كه گويي اصلًا 
چيزي به نام نقد محتواي��ي نداريم، حال 
آنكه با توجه به وضعيت منتقدين موجود 
مي توان گفت در ايران نقد فرمي به صورت 
دقيق حتي از طرف افراد مدعي نقد فرمي 
وجود ن��دارد، آنچه كه معمول اس��ت نقد 
فيملنامه و يك كليات دست و پاشكسته 
و مهم��ل از كارگرداني اس��ت و نهايتاً به 
ديگ��ر بخش هاي فني فيل��م نيز ناخنكي 
مي زنند. اگر فريب كلمات و كلي گويي ها 
و اصطلاحات را نخوريد، در اكثر مواقع در 
مواجهه با نقدهاي  فرمي پي خواهيد برد كه 
كلاغي در حال رنگ شدن است كه جاي 

قناري قرار است استفاده بشود.
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چرا نقد محتوايي فراگيرتر است؟
يادداشتي در واكنش به  موضع گيری ها عليه نقد محتوايي

   معصومه طاهري
در دنياي اس��لام چند قبرستان مشهور و قديمي 
وجود دارد كه قس��مت اعظمي از هويت تاريخي 
مس��لمانان را در خود جاي داده است. قبرستان 
بقيع اولين و قديمي ترين قبرستان است كه علاوه 
بر اهل بيت، صحابه پيامبر و شخصيت هاي مشهور 
اسلام هم در آن مدفون هس��تند، بعد از آن وادي 
السلام در نجف اشرف است؛ قبرستان عظيمي كه 
درباره آن مطالب و روايات زيادي نوشته شده. اما 
سومين قبرستان بزرگ و معروف در ايران و شهر 
اصفهان است؛ يعني همان تخت فولاد؛ قبرستاني 
كه علما، ادبا، هنرمندان و مشاهير مختلف سياسي 
و فرهنگي آنجا مدفون هس��تند و البته تنها اين 
قبرس��تان با نام چهره هاي مش��هوري كه برروي 
س��نگ قبرها نوشته ش��ده ش��ناخته نمي شود، 
بلكه تخت فولاد را بيش��تر به كرامات علماي آن 
مي شناسند. پس از انقلاب بخش جديدي به تخت 
فولاد اضافه شد به نام گلس��تان شهدا، مكاني كه 
شهيدان هشت سال دفاع مقدس از جمله شهيدان 
خرازي، كاظمي، رداني پور و... را در دل خود دارد. 
 اما فارغ از تمام مشخصه هاي ارزشمندي كه باعث 
جاودانگي و ش��هرت جهاني تخت فولاد شده، آن 
اس��ت كه از روي زندگينامه و ش��رح حال بعضي 
از علما و ب��زرگان تخت فولاد اي��ن طور برمي آيد 
آنها حدود 30 يا 40 س��الگي ب��ه تحصيل علم و 
طي درجات بالاي معنوي پرداخت��ه بودند. براي 
نمونه ميرزا جهانگيرخان قشقايي بعد از گذشت 
40 سال با تلنگري كه در زندگي اش به وجود آمد 
توانست مراتب علمي و ديني را با موفقيت پشت 
سر بگذارد. مورخي درباره او نوشته است: »در يكي 
از تابس��تان ها كه ايل قش��قايي به ييلاق سميرم 
آمده بود، جهانگيرخان نيز مانند ساير افراد ايل كه 
براي خريد و فروش و رفع حوائج شخصي خود به 
اصفهان مي آمدند، به اصفهان آمد. تارش هم خراب 
شده بود و مي خواست آن را تعمير كند. از شخصي 
س��راغ تارس��از را گرفت و او يحيي ارمني، تارساز 
معروف مقيم جلفاي اصفهان را به او نشان داد و به 
او گفت: برو پي كار بهتري و علم بياموز، از تار زدن 
بهتر است. گفته آن شخص به جهانگيرخان خيلي 
اثر كرد. او در مدرس��ه صدر حج��ره اي براي خود 
گرفت و با يك عشق و علاقه مفرطي پي تحصيل 
رفت و رتبه اش به جايي رسيد كه يكي از بزرگان 
حكما و فقها و مدرس��ين اصفهان شد.« يا آقا مير 
سيد محمد حسيني شهشهاني از علما و مشاهير 
بزرگ ش��يعه و مراجع تقليد ك��ه وي نيز در 30 
سالگي زندگي اش متحول شد. گفته مي شود اصلًا 
دنبال درس و كتاب نبوده، روزي با يكي از جوانان 
هم سن و سال دعواي سختي مي كند و بعد از ترس 

تلافي به حجره اي پناه مي برد و دو، سه روزي آنجا 
مخفي مي شود تا آب ها از آْسياب بيفتد اما تحت 
تأثير فضاي علم و تهذيب آنجا ماندگار مي ش��ود. 
امثال اين بزرگان در تخت فولاد كم نيس��تند كه 
با خواست خدا و پشتكار و اراده توانستند نام خود 
را در تاريخ اسلام ماندگار سازند؛  چيزي كه جامعه 
مدرن امروز ما به شدت به آن نياز دارد يعني سبك 
زندگي علماي بزرگ اس��لام، اما متأسفانه خيلي 
كم از اين داش��ته هاي ارزش��مند و هويتي گفته 
مي شود و نوجوان و جوان امروز شناختي از آنها و 

زندگي شان ندارد. 
 البته از حق نگذريم چند سالي مي شود مسئولان 
تخت فولاد اصفهان تكاپوي��ي پيدا كرده اند اما در 
حد چند مستند يا بازديد گردشگران در اين مكان 
بوده اس��ت. ش��هرداري اصفهان هم براي معرفي 
شخصيت هاي مدفون در تخت فولاد يك مجموعه 
فرهنگي تأسيس كرده اما توليدات آن نيز بيشتر 
محدود به همان منطقه است و برد ملي و فراملي 
خاصي تاكنون نداشته است؛ شخصيت هايي مانند 
جهانگيرخان نياز جامعه امروز اس��ت و اگر كسي 
نامي از آنها را شنيده باش��د تنها به واسطه منبر و 
منبري ها بوده درحالي كه دستگاه ها و قالب هاي 
فرهنگي بسياري هستند كه به شيوه هاي مختلف 
بايد اين داس��تان ها را براي نس��ل ام��روز و حتي 
مسلمانان جهان معرفي كنند. اين كه مي گوييم 
قالب هاي مختلف حتماً به كارهاي پرهزينه خلاصه 
نمي ش��ود؛ راه هاي گوناگوني براي اين امر وجود 
دارد و نياز به همت و عزم ملي است. چراكه اينها 
هويت ملي و مذهبي ما هستند. شخصيتي مثل 
آيت الله ارباب كه با شيوه جالب خود، جوانان دوران 
پهلوي را كه مي خواستند نماز را به فارسي بخوانند 
متقاعد كرد اين كار درس��ت نيس��ت بايد بيشتر 
شناخته شود چه آنكه در همين ماجرا مي بينيم 
اين شخصيت معنوي مانند حكيمي دانا جوانان 
پرشر و شور آن زمان را با ش��يوه اي محبت آميز و 
حكيمانه هدايت كرد؛ درحالي كه قبل از صحبت 
اين جوانان با وي، طلاب و ديگر شخصيت ها رفتار 
بسيار متفاوتي نس��بت به آنها از خود نشان داده 
بودند كه نه تنها باعث هدايت ش��ان نش��ده بود، 
بلكه برعكس رفتارش��ان به لجاجت هم كشيده 
ش��ده بود. در اصفهان اصطلاح تخت فولادي به 
معناي قديمي بودن است، اما وقتي وارد محتواي 
زندگي آرميدگان اين قبرستان مي شويم مي بينيم 
سبك زندگي علوي و نبوي آنها چقدر زيباست و 
با گذشت سال هاي زياد همچنان بوي تازگي براي 
جامعه امروز دارد، البته به ش��رط آنكه هنر خارج 
كردن محتواي لازم را از اين قالب هاي هنرمندانه 

داشته باشيم.

 نياز جامعه امروز
به سبك زندگي علماي ديروز

88498436سرويس فرهنگي

مس�تند »روايتي از زندگي س�عدي افشار« 
ب�ه كارگردان�ي اميرحس�ين گ�وران، ب�ا 
حمايت مركز گس�ترش س�ينماي مس�تند 
و تجرب�ي در مرحل�ه  فيلمب�رداري اس�ت. 
اين فيلم مستند به دنبال به تصوير كشيدن دوراني 
از زندگي پر فراز و نشيب »سعدي افشار« و اتفاقات 
پس از فوت اوست. اميرحسين گوران با اظهار اين 
مطلب افزود: سعدي افشار در اين فيلم مستند، به 
بيان تجربيات و گفته هاي قلب��ي اش كه در هيچ 
فيلم يا منبعي ثبت نش��ده، پرداخته اس��ت. اين 
هنرمند يك��ي از معدود بازيگران صاحب س��بك 
تئاتر روحوضي ايران است كه او را چارلي چاپلين 
دوم جهان مي دانند!  اين مستندس��از تأكيد كرد: 

بخش هايي از فيل��م »روايتي از زندگي س��عدي 
افش��ار« در س��ال هاي پاياني عمر او فيلمبرداري 
شده اس��ت. بخش��ي ديگر از فيلم كه گفت وگو با 
همدوره اي هاي وي اس��ت، هن��وز تصويربرداري 
نشده و يك هفته ديگر به پايان مي رسد. به گفته 
گوران، در اين مستند با هنرمنداني چون محمود 
عزيزي، محمدحسين ناصربخت، غلام بابوته، داود 
فتحعلي بيگي، زنده ياد رضا رضامندي، مرجان قمر 
و جواد انصافي مصاحبه شده است. همچنين علي 
نصيريان و زنده ياد مرتضي احمدي نيز اطلاعاتي را 
در اختيار وي براي ساخت اين مستند قرار داده اند. 
سعدي افشار متولد سال 1313 در تهران و بازيگر 
مشهور نقش هاي كمدي موس��وم به سياه بازي يا 
تخته حوضي بود كه از س��ال 1330 روي صحنه 
رفت و بيش از پنج دهه در اين زمينه به ايفاي نقش 
پرداخت. وي فروردين 1392 درگذش��ت. گوران 
پيش از اين مس��تندي پيرامون موزه و شخصيت 
ملك س��اخته بود و همزمان با س��اخت »روايتي 
از زندگي سعدي افش��ار«، در حال توليد مستند 

ديگري با موضوع آپارتچي هاي سينما است. 

ساخت مستندي درباره زندگي »سعدي افشار«

نتيج�ه مرحل�ه نيم�ه نهايي ش�انزدهمين 
جش�نواره كت�اب س�ال ش�هيد حبي�ب 
غني پ�ور در بخ�ش رم�ان اع�ام ش�د. 
محمد ناصري دبير شانزدهمين دوره انتخاب 
كتاب س��ال ش��هيد حبيب غني پور با تشريح 
روند بررس��ي آثار، نتيجه مرحل��ه نيمه نهايي 
بخش رمان را اعلام كرد. هيئت داوران بخش 
رمان جشنواره متشكل از آقايان احمد دهقان، 
ابراهي��م زاهدي مطل��ق، محمدعل��ي قرباني، 
مصطفي خرام��ان و محمد ش��جاعي، پس از 

بررسي اوليه 21۷۷ كتاب و مطالعه 300 رمان، 
۵4 اثر را براي بحث و بررس��ي بيشتر انتخاب 
كردند. پس از جلس��ات متعدد هيئت داوران 
و دبير جش��نواره، نامزدهاي نهايي اين بخش 
بدين شرح اعلام مي ش��ود: كافه  خيابان گوته 
/ حميدرضا شاه آبادي / نش��ر افق، چيزستان / 
حميد اسكندري / نشر قطره، به بلنداي آن ردا / 
سيدعلي شجاعي / نشر نيستان، بركت / ابراهيم 
اكبري ديزگاه / نشر كتابستان، رساله درباره نادر 

فارابي / مصطفي مستور / نشر چشمه.

نامزدهاي بخش »رمان« جشنواره شهيد غني پور معرفي شدند

»ش�ب نامه« مس�تند بلندي اس�ت كه پرده 
از فعاليت ش�بكه هوش�مند تغيي�ر در حوزه 
كارآفرين�ي كش�ور برم�ي دارد و پ�س از 
اس�تقبال گس�ترده مخاطبان، در جشنواره 
مردم�ي فيلم عم�ار ب�ه نماي�ش در مي  آيد. 
مستند »ش��ب نامه« به كارگرداني سيدمهدي 
كرباس��ي و نويس��ندگي رضا صادق��ي در مركز 
مس��تند س��فيرفيلم توليد ش��ده اس��ت و پس 
از اكران  ه��اي گس��ترده دانش��گاهي و مردمي، 
سه  ش��نبه 4 دي، س��اعت 19:20 در سالن يك 
سينما فلس��طين در هفتمين جشنواره مردمي 
فيلم عمار اكران خواهد ش��د. اين مستند پس از 
مخالفت اوليه در دانشگاه تهران، در حوزه هنري 
تهران رونمايي ش��د و در بيش از 140 نوبت در 
دانشگاه  ها، مساجد و پايگاه  هاي بسيج به نمايش 
 DVD درآمد و پس از آن به صورت اينترنتي و
در اختيار عموم قرار داده ش��ده كه رقمي بيش 
از 30 ميليون تومان درآمد مالي داش��ته است. 
در هفتمين جش��نواره مردمي فيل��م عمار اين 
مستند به بخش مس��ابقه مستند با محور جنگ 
نرم راه يافته و علاوه بر اين پوستر اين مستند نيز 
در همين جشنواره كانديد دريافت فانوس شده 
بود. علاقه مندان براي خريد اينترنتي اين مستند 
مي  توانند به فروش��گاه اينترنتي سينماماركت 

http://cinemamarket.ir مراجعه كنند. 

 مستند »شب نامه« 
در جشنواره عمار اكران مي شود

برنام�ه »ب�ه اضافه مس�تند« ك�ه ق�رار بود 
از سه ش�نبه اي�ن هفت�ه ب�ا پخش مس�تند 
»مادركش�ي« به كارگرداني كميل س�وهاني 
و از تولي�دات مرك�رز بررس�ي اس�تراتژيك 
رياست جمهوري، به روي آنتن شبكه مستند 
برود، به  رغم توافقات قبلي بر س�ر پخش اين 
مس�تند با مركز بررسي هاي اس�تراتژيك به 
دليل فش�ار وزير نيرو به اين مرك�ز، با وجود 
ضبط برنامه ب�ا حضور كارشناس�ان موافق و 
مخالف موضع مس�تند در اين حوزه لغو شد. 
بر اس��اس اين گزاش پس از اع��لام خبر پخش 
و بررسي مس��تند »مادركش��ي« كه به بررسي 
بحران آب و تأثير سدسازي بي رويه بر ايجاد اين 
بحران در طول تمام دولت ه��اي پس از انقلاب 
مي پردازد، فش��ارهاي زيادي از ط��رف دولت به 
سازمان صدا و س��يما وارد ش��د تا از پخش اين 
مستند جنجالي جلوگيري به عمل آيد. اما نهايتاً 
با توجه به بي فايده بودن اين فشارها، مالك فيلم 
پخش مستند را مش��روط به رضايت وزارت نيرو 
دانس��ت كه از چندي قبل به دنبال جلوگيري از 
پخش مستند »مادركشي« بود، تا به اين ترتيب 
پخش اولين قسمت برنامه »به اضافه مستند« از 
س��وي مالك فيلم يعني بخش ديگري از دولت 

لغو شود. 
اين توقي��ف در حالتي اتفاق افتاد كه پيش��نهاد 
اضافه شدن يك آيتم توسط وزارت نيرو از سمت 
اين نهاد رد شد و اين وزارت ترجيح داد به جاي 
معرفي نماينده جهت ش��ركت در برنامه و ارائه 
نقطه نظرات، با اعمال فش��ار مانع پخش مستند 
شود. روابط عمومي برنامه به اضافه مستند ضمن 
عذرخواهي از مخاطبان به جهت مش��كلات به 
وجود آمده به اطلاع مي رس��اند برنامه به اضافه 
مستند از هفته آينده هر سه شنبه ساعت 20:30 
با پخش مستندهاي جنجالي مسئله محور و بحث 
و بررسي پيرامون آنها به روي آنتن شبكه مستند 

خواهد رفت.

دولت فيلم انتقادي ساخت 
خودش را هم تحمل نكرد!

 انتشار نسخه الكترونيكي
خاطرات كوچك ترين سرباز امام)ره(

همزمان ب�ا رونماي�ي از كتاب »همه س�يزده 
مه�دي  خاط�رات  ش�امل  س�الگي ام« 
طحاني�ان از جنگ و دوران اس�ارت، نس�خه 
الكترونيك�ي اي�ن كت�اب ني�ز در وبس�ايت 
س�وره مه�ر در دس�ترس ق�رار گرف�ت. 
علاقه مندان مي توانند با ورود به سايت سوره مهر 
و دانلود نرم افزار كتابخوان سوره مهر، اين كتاب 
را روي تبلت يا تلفن هوشمند خود با ۵0 درصد 

تخفيف نسبت به نسخه چاپي تهيه كنند. 
كتاب »همه سيزده  سالگي ام« به قلم گلستان 
جعفريان نوشته شده و انتشار آن را سوره مهر 
برعهده داشته است. اين اثر يكي از كتاب هاي 
منتشر شده در حوزه ادبيات اسارتگاهي است 
كه با قلم روان و ماجرايي جذاب روايت ش��ده 
اس��ت. طحانيان نوجوان 13 ساله اي بود كه با 
مصاحبه  جنجالي اش با يكي از زنان خبرنگار در 
جنگ مشهور شد. تأكيد او بر حجاب خبرنگار 
و حمايت تمام ق��د او از ام��ام)ره( او را به يك 
قهرمان تبدي��ل كرد. به او لق��ب كوچك ترين 

سرباز امام)ره( داده اند.

س�يروس مق�دم در گفت وگوي�ي از 
مجموعه تلويزيون�ي »علي البدل«، 
انتظار ب�راي دريافت مجوز س�اخت 
نسخه سينمايي »پايتخت«، ماجراهاي 
سري پنجم اين س�ريال و همكاري با 
س�ازمان فرهنگي اوج س�خن گفت. 
سيروس مقدم نويسنده و كارگردان در 
گفت وگو ب��ا مهر درب��اره قطعيت زمان 
پخش س��ريال »علي الب��دل« در نوروز 
بيان كرد: باور كني��د خود من هم هنوز 
كاملًا اطمينان ندارم كه اين سريال نوروز 

پخش مي شود يا خير. 
وي درب��اره اينكه چقدر ممكن اس��ت 
ترديد درباره پخش سريال »علي البدل« 
به خاط��ر انتخابات رياس��ت جمهوري 

باش��د، اظهار كرد: سريال »علي البدل« 
ربطي به انتخابات ندارد، به طور مثال اگر 

در سريالي كسي بد رانندگي كند و سال 
آينده ارتباطي با طرح ترافيك داش��ته 

باشد نبايد اين س��ريال را پخش كنند؟ 
س��ريال »علي البدل« فضاي شيرين و 
مفرحي دارد و در عين حال قصه سطحي 
نيست و شايد بخواهند در زمان ديگري 
روي آنتن ببرند كه مردم با فراغ بال آن 

را ببينند. 
مقدم اضافه كرد: »علي البدل« مشكلي 
براي پخش ندارد. شورايي آن را تصويب 
كرده و همه متن ه��ا و ديالوگ هاي آن 

خوانده شده است. 
مديران اوج، پايتخت را دوست دارند

وي درباره هم��كاري با س��ازمان اوج و 
اينكه در كنار آن چه پيش��نهادهايي از 
طرف اين سازمان در فيلمنامه يا كليت 
كار داشته است، توضيح داد: ما پيشنهاد 

توضيحات سيروس مقدم درباره پايتخت، علي البدل و همكاري با اوج

س�يروس مقدم در گفت وگويي از مجموعه تلويزيوني 
»علي البدل«، انتظار براي دريافت مجوز ساخت نسخه 
س�ينمايي »پايتخ�ت«، ماجراه�اي س�ري پنجم اين 
سريال و همكاري با سازمان فرهنگي اوج سخن گفت. 
سيروس مقدم نويسنده و كارگردان در گفت وگو با مهر 
درباره قطعيت زمان پخش سريال »علي البدل« در نوروز 
بيان كرد: باور كنيد خود من هم هن��وز كاملًا اطمينان 
ندارم كه اين س��ريال نوروز پخش مي ش��ود يا خير. وي 
درب��اره اينكه چقدر ممكن اس��ت تردي��د درباره پخش 
سريال »علي البدل« به خاطر انتخابات رياست جمهوري 
باشد، اظهار كرد: سريال »علي البدل« ربطي به انتخابات 
ندارد، به طور مثال اگر در سريالي كسي بد رانندگي كند و 
سال آينده ارتباطي با طرح ترافيك داشته باشد نبايد اين 
سريال را پخش كنند؟ سريال »علي البدل« فضاي شيرين 
و مفرحي دارد و در عين حال قصه سطحي نيست و شايد 
بخواهند در زمان ديگري روي آنتن ببرند كه مردم با فراغ 
بال آن را ببينند. مقدم اضافه كرد: »علي البدل« مشكلي 
براي پخش ندارد. ش��ورايي آن را تصوي��ب كرده و همه 

متن ها و ديالوگ هاي آن خوانده شده است. 

   مديران اوج، پايتخت را دوست دارند
وي درباره همكاري با س��ازمان اوج و اينك��ه در كنار آن 
چه پيش��نهادهايي از طرف اين س��ازمان در فيلمنامه يا 
كليت كار داش��ته اس��ت، توضيح داد: ما پيشنهاد خوب 
براي س��اخت فيلم يا س��ريال را از طرف هر نهادي باشد 
مي پذيريم اما اگر منظور س��فارش خاصي است، تا الان 
چنين دخالتي نبوده است چون فكر مي كنم اين دوستان 
هم »پايتخت« را دوست دارند. ممكن است از بيرون از اين 
سازمان به نظر برسد كه تفكرات خاصي بر آنها حاكم است 
يا در چرخه توليد ضوابط خاصي دارند ولي به دليل اينكه 
همه آنها بدون استثنا سريال »پايتخت« را دوست دارند 
به نظرم انتخاب و تصميم گيري درستي هم انجام مي شود 
چون »پايتخت« باعث نزديك شدن سازمان اوج به توده 
مردم مي شود و از طرفي باعث مي شود كه موسسه بتواند 
اسم خود را در جامعه بيشتر بشنود. كارگردان »پايتخت« 
درباره اينكه چرا ابتدا نس��خه س��ينمايي در اين سازمان 
س��اخته نش��د، عنوان كرد: ابتدا قرار بود در سازمان اوج 
نسخه سينمايي »پايتخت« را بس��ازيم و بعد از آن سراغ 
سريال برويم ولي چون قرار شد سريال »پايتخت« به ماه 

مبارك رمضان برسد اولويت را روي همين كار گذاشتيم. 
مقدم درباره مجوز سينمايي »پايتخت« و اينكه چرا هنوز 
آن را درياف��ت نكرده ان��د، تصريح كرد: مجوز س��ينمايي 
»پايتخت« دست سازمان صداوسيما امانت است كه هنوز 
به ما نداده اند و اميدواريم همين روزها به دستمان برسد. 
اگر اين مجوز را به ما بدهند بعد از س��ريال س��راغ نسخه 
سينمايي مي رويم. دليل اين را كه چرا هنوز مجوز سينمايي 
ارائه نشده، نمي دانم اما شايد مديران با خود فكر مي كنند 
اگر س��يروس مقدم سراغ س��ينما برود ديگر به تلويزيون 
بازنگردد درحالي كه م��ن متعلق به تلويزيون هس��تم و 
هروقت احساس نياز بوده است آنتن سازمان را به خوبي پر 
كرده ام. شايد هم بيشترين نگراني از هم صنف هاي خود من 
باشد كه اين سؤال برايشان پيش مي آيد كه »پايتخت« چه 
ويژگي اي دارد كه بايد به آن امتياز سينمايي داده شود. به 
هر حال »پايتخت« متعلق به همه مردم و برندي شناخته 
شده است و منافع مالي و معنوي آن شامل حال تلويزيون 
هم مي شود و اينگونه نيس��ت كه فقط تيم سازنده ذينفع 
باش��د. با اين حال مش��كلي وجود ندارد و به زودي مجوز 

سينمايي اين اثر هم صادر مي شود. 
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